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اخبار رس�یده به »جوان« حکای�ت از واردات 
ه�زاران تن برن�ج دارد ك�ه بر خلاف دس�تور 
وزیر جهاد كش�اورزي وارد ش�ده اس�ت. وي 
گفت�ه ب�ود از آخری�ن روز تیرم�اه حتي یك 
كیلوگرم برن�ج به كش�ور وارد نخواهد ش�د. 
بر اس�اس اخبار به دس�ت آمده حجم زیادي 
واردات برن�ج به رغ�م ادع�اي وزی�ر جه�اد 
كشاورزي انجام شده كه بخش قابل توجه آن 
در مناطق آزاد است و بنا اس�ت با استفاده از 
یك بخشنامه گمركي وارد بازار مصرف شود. 
ظاهراً چند برند مع��روف و معدود به ثبت دهها 
هزار تني س��فارش برنج موفق شده اند و به رغم 
ممنوعيت واردات برنج از اول مرداد ماه اقدام به 
واردات اين محصول كرده اند.  اين واردات با تناژ 
بالا به غير از واردات قاچاق و ملواني و تعاوني هاي 
مرزي است كه ضرورت ورود نهادهاي بازرسي به 

اين موضوع را گوشزد مي كند. 
 اگرچه تجرب��ه ممنوعي��ت واردات براي حمايت 
از توليدات داخلي در فصل برداش��ت باعث شده 
تا واردكنندگان در اين ب��اره برنامه ريزي كنند اما 
واردات هزاران تن برنج به خاك كشور و در پي آن 
مصوبه اي براي واردات از مناطق آزاد با اسم ايجاد 
ارزش افزوده ناشي از بسته بندي پديده اي  است كه 
بي شك واردكننده عمده از آن باخبر بوده يا اساساً 

اين مصوبه براي برند مذكور صادر شده است. 
   بازیگران واردات برنج 

چه كساني هستند 
 براس��اس تحقيقات خبرنگار »ج��وان« واردات 
برن��ج متولي هاي بس��ياري دارد اما بيش��ترين 
واردات را دولت و توسط شركت بازرگاني دولتي 
GTO انجام مي دهد ك��ه بدون پرداخت تعرفه 

صورت مي گيرد. 
اين در حالي است كه برخي كارشناسان براين 
باورند كه نبود نظارت بر خريد خارجي و خريد 
ارزان تر هر كيل��و 1700 + 500 تومان احتمال 
ورود برنج هاي نامرغوب و بعضاً آلوده را بيش��تر 
مي كند و از س��وي ديگر در هنگام انبار گرداني 
مشكلاتي مانند مشكل فرزند فوتباليست معروف 
را به وجود مي آورد. ام��ا دومين گروه بازيگران، 
تعاوني هاي مرزي هستند كه سهميه 150 هزار 
تني دارند و بخش عمده آن را در ايام ممنوعيت 

وارد مي كنند. 
سومين بازيگران ملوانان هستند كه براي كمك 
به آنها مجوز مصرف س��الانه 400 كيلو )مصرف 
شخصي( داده ش��ده است. ش��نيده ها و شواهد 
حكاي��ت از آن دارد كه معمولاً در فصول س��ال 
واردات ته لنجي و ملواني در جريان است. اما در 
لابه لاي كيسه هاي برنج معمولاً از اسباب بازي تا 

طلا كشف شده است. با اين حال فعاليت واردات 
در ماه هاي ممنوع بيش از س��اير فصول است. به 
خصوص كه واردات هزار تني يك برند در مناطق 
آزاد مي تواند انگيزه خوبي براي واردات با پوشش 

مصوبه قانوني را فراهم كرده است. 
گفتني اس��ت تعاوني هاي م��رزي و ملواني نبايد از 
استان مذكور خارج شود اما به طرز عجيبي معمولاً 
واردات سر از شبكه هاي توزيع با برندهاي مختلف 
درمی آورد. اما چهارمين گروه در بازار واردات برنج، 
واردكنندگان رس��مي هس��تند كه بعض��ي از اين 
بازيگران به دليل سهم عمده و بزرگ خود بيشتر از 
ديگران بايد رصد شوند زيرا نشانه هايي وجود دارد 
كه آنها در تلاش براي خارج كردن رقبا از هيچ كاري 
دريغ نمي كنن��د و براي افزايش س��هم خود تا حد 
انحصار در واردات مي توان خروج چهار فعال واردات 

برنج هاي خارجي را طي يك سال اخير رصد كرد. 
 چندي پيش خبری درباره واردات 300 هزار تن 
برنج قاچاق با تعرفه دولتي گفته شد: قاچاقچيان 
كالا كه اين محصول را از كانال قانوني وارد كشور 
كردند بابت هر كيلو بايد 500 تومان تعرفه گمركي 
پرداخت مي كردند ولي با اين روش بابت هر كيلو 

50 تومان پرداخت كردند. 
همچنين محموله اي در حدود 150 هزار تن به 
سمت بنادر كشور حركت كرده است كه احتمالاً 

در هفته هاي آينده به مقصد رسيده و ترخيص 
خواهد ش��د. اين اتفاق كه با ابعاد نجومي خود 
از يك اقدام غيرقانوني س��ازمان يافته حكايت 
دارد در ش��رايطي رخ مي ده��د كه ب��ا پيگيري 
وزارت كشاورزي و ابلاغيه مركز واردات گمرك، 
از ابتداي م��رداد ورود هرگونه برنج به كش��ور 
ممنوع شده است. چندي پيش با تدبير وزارت 
كشاورزي در جهت حمايت از توليد داخلي مقرر 
شد كه از اول مرداد امسال واردات برنج به كشور 
ممنوع اعلام شود كه اين تصميم مورد استقبال 

توليدكنندگان داخلي قرار گرفت. 
 نام مستعار شركت مذكور »م« عنوان شده كه 
محموله اي 150 هزار تني را به ايران رس��انده 
است. چه نهاد و ارگاني يا افرادي اطمينان لازم 
را براي ترخيص كالايشان پس از موعد مجاز به 

آنان داده است؟ 
    سابقه درخشان رانت خواري!

البته داس��تان تخلفات اين شركت به سال هاي 
گذش��ته نيز برمي گ��ردد. براس��اس اطلاعات 
موجود، در همان ايام اع��لام ممنوعيت واردات 
برنج در آبان 93 با توجه به تاريخ اعتبار حداكثر 
شش ماه برنج و با توجه به عرف بازار، شركت هاي 
مختلف حداكثر به اندازه فروش دو تا س��ه ماه 

آينده خود ثبت سفارش داشته اند.
با اين حال شركت »م« كه در آن مقطع زماني در 
حدود 120 هزار تن در سال ثبت سفارش داشته 
اس��ت، طبيعتاً با توجه به اعتبار شش ماهه ثبت 
سفارش بايد حداكثر 60 هزار تن ثبت سفارش در 
دست مي داشت ولي با اين حال در اتفاقي كاملًا 
مشكوك اين شركت همزمان با ممنوعيت وضع 
شده، بيش از 300 هزار تن ثبت سفارش در اختيار 
داشته است )!( كه گفته مي شود همين اقدام حتي 

باعث گران شدن برنج دركل جهان نيز شد!
به اين ترتيب شركت مذكور با در اختيار گرفتن بازار 
و حاكم كردن شرايط انحصاري سود كلان چندصد 
ميلي��ارد توماني به جي��ب مي زن��د! بنابراين بايد 
نهادهاي نظارتي درباره حفره هاي موجود قانوني و 
غيرقانوني در گمرك و ساير مبادي ورودي بيشتر 
حساسيت به خرج بدهند تا خداي ناكرده دسترنج 
كشاورزان داخلي و ش��اليكاران به روش تكراري 

»واردات در فصل برداشت« بر باد نرود. 
برخي كارشناسان فعال در اين حوزه نيز براين 
باورند تعرفه بالا و نرخ ارز مبادلاتي عامل مهم و 

اصلي وجود فساد در واردات برنج است. 
آنها بر اي��ن باورند كه اگر ارز تك نرخي ش��ود و از 
سوي ديگر تعرفه 40 درصدي كاهش يابد، به اين 
ترتيب بازيگران ب��ازار واردات برنج حتماً كاهش 
خواهد يافت بدون آنكه قيمت برنج مصرفي طبقه 

متوسط به پايين افزايش يابد.

 معاون اول رئیس جمهوري 
در مراسم مجتمع فولاد كویر دامغان:

توسعه صنعت فولاد در دستور كار است 
در س�ومین روز هفته دولت با حضور اس�حاق جهانگیري، معاون 
اول رئیس جمه�وري و محمدرض�ا نعم�ت زاده وزیرصنع�ت، 
مع�دن و تج�ارت و ش�ماري از مس�ئولان اس�تان س�منان 
كارخانه فولاد كویر شهرس�تان دامغ�ان به بهره برداري رس�ید. 
مع��اون اول رئيس جمه��وري در آيي��ن راه اندازي واح��د ذوب و 
ريخته گري اين مجتمع گفت: امروز صادرات مواد خام معدني كشور 
از بازار جهاني لازم برخوردار اس��ت اما تبديل آن به ارزش افزوده، 
بازدهي بالايي به دنبال دارد و مس��ئولان جمهوري اسلامي نيز به 

اين امر توجه جدي دارند. 
»اسحاق جهانگيري« محدوديت منابع آب كشور را »جدي« توصيف 
كرد و گفت: براي حل مشكل كم آبي به ويژه در مناطقي مانند استان 
اصفهان بايد تلاش شود كه در اين زمينه رعايت اصول زيست محيطي 

از اهميت بالايي برخوردار است. 
همچنين مهدي رنجبري، مديرعام��ل مجتمع فولاد كوير دامغان در 
اين مراسم گفت: چهار خط براي توليد شمش و خطوط ريخته گري 
طراحي شده است و سالانه 120 هزار تن شمش توليد خواهد شد كه 
با نصب كوره بعدي در سه ماه نخست سال آينده ظرفيت اين واحد به 
300 هزار تن مي رسد. وي گفت: تأمين منابع آبي مهم ترين نياز صنايع 

در استان سمنان و به ويژه صنعتي مانند فولاد است. 
رنجب��ري تأكي��د ك��رد: ام��كان س��رمايه گذاري بيش��تر از س��وي 
سرمايه گذاراي و فعالان بخش خصوصي در بخش صنعت براي رونق 
اقتصادي كشور و اشتغالزايي وجود دارد و در استان سمنان زمين به 

حد كافي براي واگذاري براي توليد هست. 
اين سرمايه گذار بخش خصوصي با اش��اره به اينكه در مرحله اجراي 
قانون ماليات بر ارزش افزوده، تفس��ير قانون بايد به سود توليدكننده 
باشد تا رونق توليد در كشور نتيجه بخش باشد، افزود: مسائلي مانند 
تهاتر در اج��راي ماليات بر ارزش افزوده ب��راي توليدكنندگان لحاظ 
نمي ش��ود كه براي آنان مش��كلاتي به همراه دارد و توليدكننده بايد 

هفت خوان سختي براي رسيدن به حقوق خود طي كند.   

 بدهكار كردن دولت ايران به روسيه 
فاجعه است 

یك نماینده س�ابق مجلس با اش�اره 
به اصلاحی�ه بودجه مجل�س، گفت: 
بدهکار كردن دولت جمهوري اسلامي 
ایران به دولت روس�یه براي اولین بار 
پ�س از انق�لاب در مجل�س تصویب 
مي ش�ود كه ای�ن یك فاجعه اس�ت. 
احمد توكل��ي در گفت وگو ب��ا فارس، با 
اش��اره به تصويب اصلاحيه بودجه در مجلس، اظهارداش��ت: در مدت 
10 دقيقه با تصويب مجلس، پيش��نهادي در مجلس به تصويب رسيد 
كه براساس آن دولت جمهوري اسلامي ايران 5 ميليارد دلار به روسيه 
بدهكار مي شود. وي افزود: اين مصوبه، فاينانس نيست زيرا در فاينانس، 
وام بابت يك پروژه خاص دريافت و در دوره مشخصي بازپرداخت مي شود 

ولي با اين مصوبه مجلس، دولت بدهكار يك دولت خارجي مي  شود. 
اين نماينده س��ابق مجلس تصريح كرد: اين براي اولين بار اس��ت كه 
بدون درخواست دولت، رئيس كميس��يون )برنامه و بودجه( دست به 
كار غريبي زد و با طرح اين پيشنهاد، براي اولين بار پس از انقلاب، دولت 
جمهوري اسلامي ايران را مي خواهند به دولت روسيه بدهكار كنند و اين 
خود فاجعه ديگري است. اين نماينده مجلس نهم درخصوص تبصره 
35 اصلاحيه بودجه سال جاري كه به دولت اجازه تسعير دارايي هاي 
ارزي بانك مركزي را مي دهد، گفت: با توجه به قانون »نحوه محاسبه 
و اعمال تس��عير دارايي ها و بدهي ه��اي ارزي بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران« دولت نمي تواند چنين درآمدي را شناسايي كند. وي 
ادامه داد: شوراي نگهبان بارها به مجلس نامه نوشته و تأكيد كرده كه 
مجلس نمي تواند در حين تدوين و تصويب بودجه هاي ساليانه قوانين 
دائمي را نقض يا قانونگذاري كند، بنابراين انتظار مي رود به طور طبيعي 
شوراي نگهبان اصلاحيه بودجه سال 95 را رد كند. توكلي تصريح كرد: 
در روزهاي آينده درباره مصوبه مجلس براي تسعير دارايي هاي ارزي 

نامه اي به شوراي نگهبان ارسال مي كنم.
---------------------------------------------------

 رد ادعاي زنگنه
IPC درباره موافقت اكثريت مجلس با

 رئیس كمیسیون اقتصادي: 
وقتی نمایندگان فرمت جدید قراردادهای نفتی 

را ندیده اند چطور با آن موافقند؟ 

رئیس كمیس�یون اقتص�ادي مجلس درب�اره ادع�اي وزیر نفت 
مبني ب�ر موافقت اكثریت نماین�دگان با فرمت جدی�د قراردادها 
در نشس�ت غیرعلني گفت: در حالي كه نمایندگان فرمت جدید 
قرارداده�اي نفتي را رویت نکرده اند، چطور موافق آن هس�تند؟

محمدرضا پورابراهيمي، رئيس كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 
اس��لامي در گفت وگو با فارس، درباره دلايل حذف كارت س��وخت در 
مجلس شوراي اسلامي اظهار داشت: با وجود آنكه كار ت هاي سوخت در 
سال هاي گذشته موجب كاهش مصرف و برنامه ريزي دقيق براي توزيع 
بنزين در كشور شد اما زمزمه هايي از برخي مسئولان كشور براي حذف 
آن شنيده مي شود. وي افزود: فارغ از آنكه كار ت هاي سوخت در كشور 
چه اثراتي را در جريان هدفمندسازي يارانه ها و توزيع بنزين داشته، اين 
رويه يك نوع انضباط و چارچوب مشخصي را براي مصرف بنزين ايجاد 
كرده است. اين نماينده مجلس با بيان اينكه كارت سوخت با وجود ايجاد 
شفافيت نبايد كنار گذاشته شود، گفت: ما همواره به دنبال افزايش ميزان 
شفافيت در جريان مصرف بنزين هستيم و در اين باره پيشنهاداتي را به 

دولت داديم كه بعدها به عنوان دو نرخي شدن بنزين تغيير كرد. 
وي درباره قراردادهاي نفتي هم افزود: از طرف كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي از وزير نفت درخواست كرديم تا فرمت جديد قراردادهاي 
نفتي را پس از اصلاحات لازم در قالب گزارش��ي مفصل به كميس��يون 
ارسال كنند تا پس از بررسي و جمع بندي نظرات نهايي اعلام شود. رئيس 
كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه فرمت جديد 
قراردادهاي نفتي بايد حافظ منافع داخلي كش��ور باشد تصريح كرد: در 
مجلس شوراي اسلامي كارشناس��ان و افراد متخصص به لحاظ فني در 

حوزه انرژي حضور دارند و نظرات آنان قطعاً راهگشا خواهد بود.

 واردات هزاران تن برنج 
با مصوبه خاص در فصل ممنوعه!

رئیس س�ازمان مدیریت و برنامه ریزي گفت: 
دول�ت در ح�ال حاض�ر یاران�ه را از بودج�ه 
عمومي پرداخت مي  كند و اگ�ر برخي وعده 
افزای�ش یارانه  ه�ا را مي   دهند یا بای�د تورم 
را 4۰۰ برابر كنن�د یا ن�رخ دلار را چهار برابر. 
به گزارش ايس��نا، محمدباق��ر نوبخت در جمع 
خبرن��گاران اظهار كرد: دول��ت ماهانه 3 هزار و 
400 ميليارد توم��ان يارانه به م��ردم پرداخت 
مي  كند كه حدود 2هزار ميلي��ارد تومان آن از 
محل افزاي��ش قيمت  ها تأمي��ن و مابقي طبق 

قانون از بودجه عمومي خزانه برداشت مي  شود. 
او تأكيد ك��رد: مردم ب��ه خوبي معن��ي رفاه را 
مي فهمند و قطع��اً به خوبي مي  دانن��د كه اين 
افزايش يارانه به معناي رفاه نيست و چه ضربه  اي 

به كشور وارد مي  كند. 
وي با بيان اينكه سياست دولت مخدوش كردن 
عزت مردم با قط��ع يارانه ها نيس��ت، ادامه داد: 
البته دولت بنا به اختي��ارات قانوني خود، يارانه 
كس��اني را كه امكان اداره زندگي بدون دريافت 
يارانه را دارند قطع كرده اس��ت كه شامل 3 تا 4 

ميليون نفر هستند. وي با تأكيد بر اينكه دولت هر 
چقدر كمتر نسبت به پرداخت يارانه هاي نقدي 
اقدام كند، بيش��تر مي   تواند نسبت به حمايت از 
طرح  هاي عمران��ي و طرح  ه��اي حمايتي اقدام 
كند، اعلام كرد: يارانه كاركنان دولتي و صاحبان 
مشاغل آزاد كه حقوق متوسط ماهانه آنها بيش 

از 3 ميليون تومان است، قطع مي  شود. 
وي با اش��اره به فراخوان دولت به مردم در سال 
1392 براي انص��راف از درياف��ت يارانه  ، گفت: 
اجراي موفق طرح تحول سلامت نتيجه انصراف 

بي��ش از 2 ميليون نف��ر از درياف��ت يارانه  هاي 
نقدي بوده اس��ت. وي با اش��اره به همت دولت 
براي افزايش تولي��د ملي، گف��ت: در حالي كه 
دولت مي  توان��د گندم را به نرخ ه��ر كيلو ۸00 
تومان وارد كند ولي ترجيح مي  دهد اين گندم 
را از كش��اورزان ايراني با نرخي به مراتب بالاتر 
و بيش از 1200 تومان در ه��ر كيلو خريداري 
كند، به نحوي كه امسال بيش از 11 ميليون تن 
گندم به ارزش بيش از 13 هزار ميليارد تومان از 

كشاورزان خريداري كرده است.

نوبخت: افزايش يارانه رفاه نیست و ضربه ای به کشور است   دولت

مهران  ابراهیمیان
  گزارش    یک

 زمان ورود هواپيماهاي جديد 
هنوز مشخص نيست 

دبی�ر انجم�ن ش�ركت هاي هواپیمای�ي گف�ت: در خری�د 
هواپیماهاي جدید ب�راي ایران دریاف�ت مجوز نهای�ي از وزارت 
خزانه داري امری�کا )اوفك( اصلي تری�ن موضوع باق�ي مانده به 
حس�اب مي آید. وی گف�ت: هرگونه ح�رف قطعي در ای�ن رابطه 
پ�س از دریاف�ت مج�وز لازم در این زمین�ه مطرح خواهد ش�د. 
مقصود اسعدي ساماني در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: با توجه به اينكه 
هنوز اوفك زمان دقيقي را براي ارائه مجوز نهاي��ي فروش هواپيما به 
ايران مشخص نكرده، از اين رو صحبت از زمان قطعي ورود هواپيماها 
امري دشوار به حس��اب مي آيد. وي در پاسخ به اين س��ؤال كه تا چه 
ميزان مي توان روي وعده ايرباس براي وارد شدن نخستين هواپيماها 
به ايران از پاييز امسال حساب كرد نيز گفت: آنچه كه در اين بين محرز 
و مشخص است، لزوم نهايي شدن همه  صحبت ها بر اساس مجوز هاي 
رسمي اس��ت. از اين رو يا نمي توان روي حرف ايرباس حساب كرد يا 
مي توان اميدوار بود كه مسئولان اين شركت فرانسوي چراغ سبز لازم 

براي فروش هواپيما به ايران را دريافت كرده اند. 
دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي با بيان اينكه دريافت مجوز از سوي 
ايرباس مي تواند راه  ورود س��اير هواپيماها به اي��ران را نيز هموار كند 
عنوان كرد: با دريافت مجوز لازم، ساير هواپيماهايي كه در كشور هاي 
مختلف ساخته مي شوند نيز با س��هولت مي توانند مجوز گرفته و وارد 
ش��وند و اين امر به نفع ناوگان ايران تمام خواهد شد. اسعدي ساماني 
درباره امكان گسترش قراردادهاي ايران پس از اجراي توافق ايران اير 
با ايرباس نيز گفت: خوشبختانه ايرلاين هاي ايراني در طول اين مدت 
مذاكرات خوبي با شركت هاي هواپيماسازي داشته اند، اما نهايي شدن 
تمام اين صحبت ها منوط به نهايي شدن توافقاتي است كه مذاكره بر 

سر آنها همچنان ادامه دارد.  
--------------------------------------------------- 

مرگ 1850نفر بر اثر حوادث كار امسال 
 معاون رواب�ط كار وزارت تع�اون، كار و رفاه اجتماع�ي گفت:   

هزار و 85۰ نفر در كشور طی سال جاري در حوادث ناشي از كار 
جان خود را از دست دادند. 

به گزارش ايسنا معاون روابط كار وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي تصريح 
كرد: در پنج ماه نخست سال جاري در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 
مرگ و مير ناشي از حوادث كار در كشور20 درصد كاهش داشته است. 
هفده تن عنوان كرد: يكي از اقدامات مهم و تأثيرگذار در اين راستا افزايش 
بازرس��ي و نظارت ايمني كارگاه ها بوده اس��ت. وي ادام��ه داد: اين نهاد 
برنامه هاي مختلفي اعم از كاهش حوادث يا بيماري هاي شغلي، ساماندهي 
تش��كل هاي كارگري و كار فرمايي، سيستم جديد رسيدگي به دعاوي و 
احياي هيئت هاي سازش را در برنامه كاري خود قرار داده است. معاون 
روابط كار وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي خاطرنشان كرد: رويكرد اصلي 
دولت يازدهم محور پيش��گيرانه در حوادث كار با آموزش است. در حال 

حاضر دو هزار و 500 واحد صنفي در كشور وجود دارد. 
---------------------------------------------------

كاهش ماهانه در انتظار طلاي جهاني 
طلاي جهاني تحت تأثیر احتمال افزایش نرخ هاي بهره بانك مركزي 
امریکا در دسامبر كه خروج سرمایه از صندوق هاي سرمایه گذاري 
تح�ت حمایت این فل�ز را ب�ه دنبال داش�ت، ماه می�لادي جاري 
براي نخس�تین بار از ماه مه به س�وي كاهش ماهانه پیش مي رود. 
به گزارش ايس��نا، معامله گران و س��رمايه گذاران مي گوين��د روند ورود 
سرمايه به صندوق »اس پي دي آر گولد ش��يرز« كه بزرگ ترين صندوق 
سرمايه گذاري تحت پشتوانه طلا )ETF( در جهان است، پس از ركورد 
بالايي كه امسال شاهد بود، در ماه آگوست كاهش يافته است. به علاوه 
تقاضا براي طلا در هند و چين ك��ه بزرگ ترين مصرف كنندگان طلا در 
جهان هس��تند، ضعيف شده است. صادرات طلا از س��وئيس به هند ماه 
گذشته 76 درصد كاهش يافت. به گفته تحليلگران، كندي ورود سرمايه 
به صندوق هاي ETF طلا در غرب و خريد ضعيف در آسيا به اين معناست 
كه قيمت طلا نتوانسته رشد زيادي داشته باشد. در حال حاضر بزرگ ترين 
عامل تأثيرگذار بر قيمت طلا، موضوع افزايش نرخ هاي بهره امريكاست. 

دورنماي تحكيم سياست پولي امريكا در آستانه نشست سالانه رؤساي 
بانك هاي مركزي جهان كه در جكسون هال وايومينگ برگزار مي شود، 
در كانون توجه بازار قرار گرفته است. جانت يلن، رئيس بانك مركزي 
امريكا قرار اس��ت روز جمعه در اين كنفرانس س��خنراني كند. ويليام 
دادلي، رئيس بانك فدرال نيويورك در هفته گذش��ته و استنلي فيشر 
نايب رئيس بانك مركزي امريكا هفته جاري اظهار كردند روند رش��د 
قوي اقتصاد امري��كا، دومين دور افزايش نرخ ه��اي بهره را امكان پذير 
مي كند. معاملات نرخ بهره نش��ان مي دهد س��رمايه گذاران احتمال 

افزايش نرخ هاي بهره در دسامبر را 50 درصد برآورد مي كنند.  
---------------------------------------------------
 آغاز اجراي طرح سراسري مسكن قسطي

از پاييز 
ب�ا راه ان�دازي س�امانه اطلاعات�ي واحدهاي مس�کن اقس�اطي 
انبوه س�ازان از م�اه آین�ده، ای�ن واحده�ا به صورت سراس�ري 
براي ف�روش عرض�ه مي ش�ود، برنامه اي ك�ه به طور قط�ع تأثیر 
بس�زایي در ب�ازار مس�کن و قیمت ه�اي آن خواه�د داش�ت. 
به گزارش تس��نيم، س��رانجام پس از مدت ها حرف و حديث و حاشيه 
براي طرح فروش مسكن قسطي، از پاييز با راه اندازي سامانه اطلاعاتي 
واحدهاي ساخته شده انبوه سازان عرضه مي شود. مسكن قسطي طرحي 
بود كه انبوه سازان پيشنهاد اجراي آن را ارائه كردند و انتظار داشتند بانك 
مسكن به عنوان بانك مورد اعتماد فروشنده و خريدار كارگزار اين برنامه 
شود. بانك مسكن نيز در ابتدا درخواست كارمزد 5 درصدي را براي اين 
طرح كرد كه با مخالفت انبوه سازان مواجه ش��د. سرانجام پس از كش 
و قوس هاي فراوان بانك مسكن پيشنهاد كارمزد 2/3 درصدي را براي 
مسكن قس��طي داد تا به اين ترتيب طرح انبوه سازان وارد فاز عملياتي 
ش��ود. اوايل مردادماه امس��ال برزگر رئيس كانون انبوه سازان در جمع 
خبرنگاران از آغاز فروش 250 هزار واحد مسكن قسطي با نرخ توافقي 
خبر داده و گفته بود: هفته آينده )اواسط مردادماه( سامانه جامعي براي 
طرح مسكن قسطي رونمايي مي شود، در اين سامانه اطلاعات مربوط 
به واحدهاي مسكن كه قرار است فروش اقساطي شوند از سراسر كشور 

جمع آوري شده كه خريداران مي توانند از آن استفاده كنند. 
اين در حالي بود كه در هفته مورد نظر اين س��امانه راه اندازي نش��د تا 
اين كه چهارشنبه هفته گذشته عضو انجمن انبوه سازان با بيان اين كه 
سامانه مذكور هنوز آماده نيست به تسنيم گفت: سامانه فروش قسطي 
مسكن تا يك ماه آينده راه اندازي مي شود. رهبر با تأكيد بر اين كه به اين 
ترتيب انبوه سازان به صورت مستقل مي توانند نسبت به فروش و عرضه 
واحدهاي خود اقدام كنند، افزود: پيشنهاد اوليه فروش قسطي مسكن 
متعلق به انجمن انبوه سازان اس��تان تهران بوده و هدف ما از ارائه اين 
پيشنهاد رها شدن پروسه خريد و فروش مسكن از قيد و بندهاي دولتي 
بود تا انبوه سازان بتوانند كالاي توليد شده خود را به صورت نقد و اقساط 
به فروش برسانند. وي تصريح كرد:  براي اين كار در ابتدا آمديم و يك 
واسطه معتبر )بانك مسكن( براي اعتمادسازي بين فروشنده و خريدار 
را انتخاب كرديم تا اين واس��طه به عنوان كارگزار طرفين را به يكديگر 
وصل كند و در قبال آن كارمزد بگيرد. وي با بيان اين كه بانك مسكن 
براي اين كار درخواس��ت 5 درصد حق كارگزاري ك��رد، افزود: همان 
زمان گفتيم شما كه نمي خواهيد تسهيلات بدهيد و تنها بين دو طرف 

اعتمادسازي مي كنيد و كار حقوقي را به عهده مي گيريد.

وزیر راه و شهرسازي در رسانه ملي مدعي شده 
اس�ت در كل مجموعه وزارت راه و شهرسازي 
حقوق نجوم�ي دیده نش�ده، با ای�ن توصیف 
دارد عباس آخوندي و مدیران مجموعه هاي  جا 
تابعه اش براي اثبات ادعاي بسیار سنگین خود 
فیش هاي حقوقي خود را منتشر كنند تا مردم 
ببینند در این وزارتخان�ه عریض و طویل هیچ 
مدیري دس�تمزد نجومي دریاف�ت نمي كند. 
 وزارت راه و شهرس��ازي يك��ي از بزرگ تري��ن 
وزارتخانه هاي كش��ور به شمار مي آيد كه در اثر 
ادغ��ام دو وزارتخانه مس��كن و راه به وجود آمد 
و س��الانه بودجه قابل ملاحظ��ه اي هم به خود 

اختصاص مي دهد. 
حال در شرايطي كه شك و ش��بهات زيادي در 
رابطه با دس��تمزدهاي نجومي و رانت هاي قابل 
ملاحظه در اين وزارتخانه وجود دارد، وزير راه و 
شهرسازي در برنامه نگاه يك شبكه اول سيما در 
برابر ديدگان دهها ميليون ايراني مدعي شده است: 
تا به حال هيچ دريافت كننده حقوق نجومي اي در 
مجموعه ما ديده نشده زيرا نظارت هاي درستي 

صورت مي پذيرد. 
 با توجه به اينكه ادعاي عباس آخوندي از رسانه ملي 
به صورت عمومي پخش شده است، روزنامه »جوان« 
بدون اينكه وارد مقوله پيشداوري و قضاوت شود، از 
وزير راه و شهرسازي درخواست مي كند فيش هاي 
دستمزد خود و همچنين مديران و اعضاي هيئت 
مديره مجموعه هاي تابعه را براي اثبات ادعاي خود 
و تنوير افكار عمومي منتش��ر كنند. ساختار فعلي 
وزارت راه و شهر س��ازي به گونه اي طراحي ش��ده 

كه امر ساخت و ساز و امكانات زير بنايي حمل و نقل 
كشور )ش��امل راه، فرودگاه، خط آهن و تأسيسات 
بندري و موارد مربوط به مسكن( مستقيماً توسط 
معاونت هاي اين وزارتخانه ص��ورت گرفته و پس 
از آماده ش��دن اين امكانات جهت بهره برداري به 
سازمان هاي وابس��ته اين وزارتخانه كه به همين 

منظور تأسيس شده اند واگذار مي شود. 
    سازمان هاي وابسته وزارت  راه

بخش هايي چون شركت ساخت و توسعه زيربناهاي 
حمل و نقل كشور، راه آهن جمهوري اسلامي ايران، 
س��ازمان بنادر و دريانوردي، س��ازمان هواپيمايي 
كش��وري، ش��ركت هواپيمايي جمهوري اسلامي 
ايران، شركت فرودگاه هاي كشور، سازمان راهداري 

و حمل و نقل جاده اي، ش��ركت عمران ش��هر هاي 
جديد، س��ازمان مجري س��اختمان ها و تأسيسات 
دولتي و عمومي، شركت عمران و بهسازي شهري 
ايران، مركز تحقيقات راه، مس��كن و شهرس��ازي، 
سازمان هواشناسي كشور و شركت آزمايشگاه فني 
و مكانيك خاك از جمله مجموعه هاي تابعه وزارت 
راه و شهرسازي هستند كه هر يك براي خود به طور 
مجدد زير مجموعه هاي��ي را دارا هس��تند. در اين 
ميان انتظار مي رود تمامي مديران و اعضاي هيئت 
مديره مجموعه هاي تابعه وزارت راه و شهرس��ازي 
براي تنوير افكار عمومي فيش هاي دستمزد خود را 
 منتشر كنند. در اين بين بايد عنوان داشت كه آزاد راه 
تهران - پرديس كه يكي از كوچك ترين آزاد راه هاي 

كش��ور به ش��مار مي رود، پرداخت دس��تمزدهاي 
نجومي در اين آزاد راه از سال هاي 90 و 91 مرسوم 
بوده است، حال وقتي از ديرباز در يكي از كوچك ترين 
آزادراه هايي كه مجموع��ه  وزارت راه در اين آزادراه 
س��هامدار عمده به ش��مار مي آيد، دس��تمزدهاي 
نجومي مرسوم بوده اس��ت، چطور مي توان انتظار 
داشت در مجموعه غول آساي وزارت راه و شهرسازي 

حقوق هاي نجومي وجود نداشته باشد. 
    فیش هاي نجومي 

در آزاد راه تهران – پردیس
گفتني است عمده شركت آزاد راه تهران - پرديس 
متعلق به دولت است كه بانك مسكن، وزارت راه 
و شهر سازي و شركت عمران شهر جديد پرديس 
آن را مديريت مي كنند و يك سرمايه گذار از بخش 
خصوصي نيز در اين آزاد راه گويا سهم 1۸ درصدي 
دارد. پرداخت دس��تمزدهاي نجومي به مديران 
ش��ركت آزاد راه تهران - پرديس، پي��ش از اينكه 
جامعه در جريان فيش هاي نجومي برخي از مديران 
قرار بگيرد، مرسوم بوده است. در پايان با توجه به 
اينكه صدها مدي��ر خود وزارت راه و شهرس��ازي 
و همچني��ن در مجموعه هاي تابع��ه وزارت راه و 
شهرسازي از بيت المال دستمزد دريافت مي كنند 
و به رغم شك و شبهاتي كه در خصوص فيش هاي 
نجومي در اين بخش از ديرباز وجود داش��ته و به 
يكباره وزير راه و شهرس��ازي مدعي مي ش��ود در 
مجموعه تابعه اش هيچ حق��وق نجومي پرداخت 
نمي شود، اميدواريم به زودي زود عباس آخوندي 
براي اثبات ادعايش دستور دهد تمامي مديرانش 

فيش هاي حقوقي خود را منتشر كنند.
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آخوندي فیش حقوقي مديرانش را منتشر کند
هادی  غلامحسینی
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